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CCoommeennttaarriiuu  rreeaalliizzaatt  ddee  ppaassttoorruull  AAlleejjaannddrroo  BBuulllloonn  

SSTTUUDDIIUULL  3 
DDUUHHUULL  SSFFÂÂNNTT  

 

Te salut, dragul meu prieten! În acest studiu vom vorbi despre a treia Persoană a 
Dumnezeirii, şi anume Duhul Sfânt. Dintre cele trei Persoane ale Divinităţii, Duhul Sfânt este, 
fără îndoială, cea mai puţin înţeleasă. Biblia ne vorbeşte mult despre rolul Său, despre lucrarea 
pe care o face El în noi, dar nu ne spune prea mult despre natura Lui, cel puţin nu în mod direct. 

Probabil acesta este motivul pentru care mulţi oameni cred că Duhul Sfânt nu există, sau că 
Duhul Sfânt este îngerul Gavril sau că e doar un alt nume care face referire la Isus. Adevărul este 
că dintre cele trei Persoane ale Divinităţii, Duhul Sfânt, aparent, este cea mai subordonată, 
făcând lucrarea Sa în favoarea omului, dar direcţionând toată gloria înspre Dumnezeu-Fiul. Fără 
îndoială, lucrarea Duhului Sfânt este strict necesară, deoarece mântuirea nu ar conta prea mult în 
dreptul omului dacă Duhul nu l-ar convinge de păcatele sale, conducându- l la pocăinţă. 

Să vedem ce ne spune Însuşi Domnul Isus despre Duhul Sfânt în Ioan 14:16-28: 

16
Şi Eu voi ruga pe Tatăl, şi El vă va da un alt Mângâietor, care să rămână cu voi în veac;  

17
şi anume, Duhul adevărului, pe care lumea nu-L poate primi, pentru că nu-L vede şi nu-L cunoaşte, dar voi 

Îl cunoaşteţi, căci rămâne cu voi, şi va fi în voi. 

18
Nu vă voi lăsa orfani, Mă voi întoarce la voi . 

26
Dar Mângâietorul, adică Duhul Sfânt, pe care-L va trimite Tatăl, în Numele Meu, vă va învăţa toate 

lucrurile, şi vă va aduce aminte de tot ce v-am spus Eu. 

Încă din versetul 16 Isus începe deja să enumere cele trei Persoane ale Dumnezeirii. El 
spune: Şi Eu voi ruga pe Tatăl. Aici este prezent Isus, Fiul, rugându-L pe Tatăl, a doua Persoană 
a Dumnezeirii. După care Isus spune: şi El vă va da un alt Mângâietor. Nu este vorba de Isus, ci 
de un altul. Nu este nici Tatăl, pentru ca Tatăl Îl dă, este altul. Interesant este că în limba greacă 
parakletos, tradus cu Mângâietor, se folosește în Biblie pentru a face referire doar la Duhul 
Sfânt, Ioan folosind acest cuvânt o singură dată cu referire la Domnul Isus Hristos, în prima sa 
epistolă. 

De ce Isus promite alt Mângâietor? Până în momentul în care Isus a promis ca va veni 
Mângâietorul, El Însuși a fost alături de ucenicii Sai, mângâindu-i, ajutându-i şi arătându-le cum 
să fie creştini. Dar acum Învăţătorul lor pleca, era necesar să plece. Lucrarea Sa de acum înainte 
avea să fie aceea de mijlocire înaintea Tatălui în Sanctuarul Ceresc. Era nevoie de un alt 
Mângâietor care să vină şi să-i ajute pe ucenici în momentele dificile. Promisiunea nu era doar că 
Duhul Sfânt îi va învăţa şi îi va mângâia, ci şi că Duhul Sfânt va fi cu ei, va fi în ei. Trupul 
ucenicilor se transforma în templul Duhului Sfânt, cu consimţământul lor, bineînţeles. Aşa spune 
Pavel în 1 Corinteni 6,19: Nu ştiţi că trupul vostru este Templul Duhului Sfânt, care locuiește în 
voi, și pe care L-ați primit de la Dumnezeu? Și că voi nu sunteți ai voștri? O declarație 
cutremurătoare, nu-i așa? Noi nu suntem proprii stăpâni pe măsură ce acceptăm controlul 
Duhului Sfânt. Înțelegi cât de aproape vrea să fie Dumnezeu de copiii Săi prin Duhul Sfânt? 
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Să vorbim acum despre Duhul Sfânt ca persoană, deoarece pentru noi cuvântul duh, în 
limbaj omenesc, ne sugerează ideea de ceva lipsit de trup și ne duce cu gândul la ceva de 
consistența vântului, a aerului, mai puțin la o persoană. Să citim ce spune Isus despre Duhul 
Sfânt în Ioan 14,26: „Dar Mângâietorul, adică Duhul Sfânt, pe care-L va trimite Tatăl, în 
Numele Meu, vă va învăţa toate lucrurile, şi vă va aduce aminte de tot ce v-am spus Eu”. Aici 
descoperim două aspecte care demonstrează că Duhul Sfânt este o persoană. În primul rând El 
învaţă şi după care aduce aminte. Adică Duhul Sfânt este un Învăţător, iar Isus a spus că Duhul 
ne mângâie şi vorbeşte inimii noastre. Pavel spune că Duhul Se întristează şi în 2 Corinteni 13,14 
spune aşa: „Harul Domnului Isus Hristos, şi dragostea lui Dumnezeu, şi împărtăşirea Sfântului 
Duh, să fie cu voi cu toţi! Amin.” 

Dragul meu, nimeni nu poate să aibă părtăşie cu o formă de energie. Daca putem avea 
comuniune cu Duhul Sfânt este pentru că Duhul Sfânt este o persoană. Ideea satanică, conform 
căreia Dumnezeu este o energie, pare să se răspândească tot mai mult în zilele noastre. Se 
vorbeşte despre Dumnezeu ca despre o forţă. Aceasta este una din ideile promovate de mişcare 
New Age şi este de origine satanică. Spiritul Profetic spune:  „Din nou şi din nou, vom fi 
chemaţi să combatem influenţa unor oameni care studiază ştiinţa de origine satanică, prin care 
Satana se străduieşte să-L reducă la nefiinţă pe Dumnezeu şi pe Hristos. Tatăl şi Fiul au fiecare o 
personalitate…” (Evangelism, pag. 613; Mărturii pentru biserică, vol. 9, pag. 68). „Noi trebuie 
să înţelegem că Duhul Sfânt, care este o persoană, întocmai cum Dumnezeu este o persoană, 
păşeşte în locurile acestea. (Evangelism pag. 616;  Manuscrisul 66, 1989). Nu e nicio urmă de 
îndoială, dragul meu, Biblia spune că Duhul Sfânt este o persoana, iar Spiritul Profetic confirmă 
acest lucru. 

 

A treia parte a acestui studiu pune accentul pe divinitatea Duhului Sfânt. Duhul Sfânt este 
în egală măsură Dumnezeu, precum Tatăl şi Fiul. Hristos a fost zămislit de la Duhul Sfânt, şi, în 
timp ce Îşi îndeplinea lucrarea pe pământ, Duhul Sfânt L-a îndrumat în fiecare clipă. Duhul Sfânt 
L-a dus în pustie, unde a fost ispitit. În Duhul Şi-a început El lucrarea. În Luca 4, 18-19 citim:  

18
Duhul Domnului este peste Mine, pentru că M-a uns să vestesc săracilor Evanghelia, M-a trimis 

să tămăduiesc pe cei cu inima zdrobită, să propovăduiesc robilor de război slobozirea, şi orbilor 
căpătarea vederii; să dau drumul celor apăsaţi  

19
şi să vestesc anul de îndurare al Domnului.   

Conducea Duhul Sfânt lucrarea lui Isus? În mod sigur, da, ba mai mult Duhul este unul ca 
Isus. Acest lucru Îl putem vedea inclusiv din analiza cuvântului folosit de Isus pentru a face 
referire la Duhul Sfânt când avea să vină ca Mângâietor. Isus a spus: „Şi El vă va da un alt 
Mângâietor”. Cuvântul  „alt” folosit de Isus în acest text în greacă este allos şi înseamnă „un 
altul de acelaşi fel”. Mai există un cuvântul pentru „alt”, grecescul hetero, care înseamnă „altul 

diferit”, de altă natură. Când Isus spune: „şi El vă va da un alt Mângâietor” foloseşte allos, care 
înseamnă „de aceeaşi natură cu Mine”, şi nu heteros. De aceea Duhul este unul egal cu Tatăl si 
Fiul. Mai mult decât atât, în Ioan 16,13 scrie: „Când va veni Mângâietorul, Duhul adevărului, 
are să vă călăuzească în tot adevărul, căci El nu va vorbi de la El, ci va vorbi tot ce va fi auzit, 
vă va descoperi lucrurile viitoare.” Vreau să scot în evidenţă ultima parte: „vă va descoperi 
lucrurile viitoare”, lucrurile care au să se întâmple. Doar Dumnezeu poate să prezică viitorul. 
Iată ce scrie în Isaia 46, 9-10:  
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9
Aduceţi-vă aminte de cele petrecute în vremurile străbune, căci Eu sunt Dumnezeu, şi nu este altul, Eu sunt 

Dumnezeu, şi nu este nici unul ca Mine.  
10

Eu am vestit de la început ce are să se întâmple şi cu mult înainte ce nu este încă împlinit. Eu zic: 

"Hotărârile Mele vor rămâne în picioare şi Îmi voi aduce la îndeplin ire toată voia Mea. 

Adică doar Dumnezeu poate spune ce are să se întâmple, iar Duhul Sfânt descoperă 
lucrurile viitoare, deci este Dumnezeu. Există un text care arată în mod explicit divinitatea 
Duhului şi se găseşte în Matei 12, 31-32:  

31De aceea, vă spun: Orice păcat şi orice hulă vor fi iertate oamenilor; dar hula împotriva Duhului Sfânt nu 
le va fi iertată.  

32Oricine va vorbi împotriva Fiului omului, va fi iertat; dar oricine va vorbi împotriva Duhului Sfânt, nu va fi 
iertat nici în veacul acesta, nici în cel viitor. 

Dragul meu, acest lucru este îngrozitor. De ce păcatul împotriva Duhului Sfânt este mai 
grav decât păcatul împotriva lui Isus? În realitate, amândouă sunt unul şi acelaşi păcat, pentru că 
amândouă sunt păcat împotriva lui Dumnezeu. Dar funcţia cea mai importantă pe care o are 
Duhul Sfânt este aceea de a-l convinge pe păcătos de starea lui. Dacă cineva îşi împietreşte inima 
astfel încât nu vrea să mai asculte vocea lui Dumnezeu, atunci nu mai există speranţă pentru el 
dintr-un simplu motiv: păcătosul nu vrea să mai fie iertat, iar Dumnezeu nu poate să ofere 
iertarea în mod forţat. 

 

Trecem la a patra parte a studiului nostru, şi anume lucrarea Duhului. În Ioan 16,8 citim: 
„Şi când va veni El, va dovedi lumea vinovată în ce priveşte păcatul, neprihănirea şi judecata”. 
Prima lucrarea a Duhului Sfânt în viaţa unui om este să îl convingă că este păcătos. Aceasta nu 
se referă doar la cei care nu-L cunosc pe Isus, ci şi la cei care cunosc adevărul, dar nu-l trăiesc. 
Cred ca tema redeşteptării şi reformei spirituale trebuie să arate Bisericii că lucrurile nu stau bine 
şi este nevoie de schimbare. Dar cine este Acela care convinge Biserica de păcat? Doar Duhul. 
Dar după ce ne descoperă păcatul, ne convinge şi de neprihănire, adică ne face să înţelegem că 
doar Isus Hristos ne poate salva din starea de păcat. Ne determină să preţuim sacrificiul lui 
Hristos în favoarea noastră şi, în cele din urmă, ne conduce la naşterea din nou. Oricine nu a fost 
născut din Duh nu va putea vedea Împărăţia cerurilor. Aceasta i-a spus Isus lui Nicodim. 
Naşterea din Duh este transformarea, şi poate fi transformat doar acela care crede în Duhul Sfânt 
şi acceptă lucrarea Lui în el.  

Prima dată Duhul Sfânt ne convinge de păcat, apoi de neprihănire şi, în cele din urmă, de 
judecată. Cu alte cuvinte, ne arată consecinţele îngrozitoare ale respingerii lui Isus şi lucrării 
Duhului Sfânt. Ne vorbeşte despre moartea veşnică, dar ne şi dă certitudinea că nu mai există 

condamnare pentru cei care sunt în Hristos, pentru cei care nu mai umblă după poftele firii, ci 
după îndemnurile Duhului. 

Şi acum, dragul meu prieten, la sfârşitul acestui studiu, vreau să menţionez dorinţa Tatălui 
de a ne vedea plini de Duhul Sfânt. Textul care conţine această dorinţa se află în Luca 11,9-13:  

9
De aceea şi Eu vă spun: „Cereţi şi vi se va da: căutaţi, şi veţi găsi; bateţi şi vi se va deschide.  

10Fiindcă oricine cere, capătă; cine caută, găseşte; şi celui ce bate, i se deschide.  
11Cine este tatăl acela dintre voi, care, dacă-i cere fiul său pâine, să-i dea o piatră? Ori, dacă cere un peşte, 

să-i dea un şarpe în loc de peşte?  

12Sau, dacă cere un ou, să-i dea o scorpie?  
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13Deci, dacă voi, care sunteţi răi, ştiţi să daţi daruri bune copiilor voştri, cu cât mai mult Tatăl vostru cel din 
ceruri va da Duhul Sfânt celor ce I-L cer!”  

Înţelegi că promisiunea pe care ne-o face Dumnezeu, ca Se va îngriji de nevoile noastre, nu 
se referă doar la lucrurile materiale, cum ar fi hrană, adăpost, haine, ci se referă de asemenea, în 
mod specific, la cererea de Duh Sfânt! Dumnezeu doreşte ca noi să fim plini de Duhul, aceasta 
înseamnă să ne lăsăm conduşi de Duhul Sfânt, să ascultăm de vocea Sa, pentru ca în cele din 
urmă să apară în viaţa noastră roadele Sale. Şi care sunt aceste roade? Galateni 5, 22-23: 

22Roada Duhului, dimpotrivă, este: dragostea, bucuria, pacea, îndelunga răbdare, bunătatea, facerea de 
bine, credincioşia,  

23
blândeţea, înfrânarea poftelor. Împotriva acestor lucruri nu este lege.  

Ce roade! Ţi-ar plăcea să vezi aceste roade în tine! Roadele sunt naturale, nu trebuie să le 

produci tu. Noi nu trebuie decât să rămânem în El, iar roadele îşi vor face apariţia în viaţa 
noastră. Aşa funcţionează lucrurile în Împărăţia lui Dumnezeu.  

Dumnezeu să te binecuvânteze! 
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